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الأطروحة أو الرسالة عنوان  

 (capra hircus) شكهٛح َٔضٛجٛح نهجٕٛب انجُة الاَفٛح فٙ انًاػز  انؼشاقٙ انًحهٙدساصح 
  

الاطروحة او الرسالة ملخص    

  الخلاصــــة

ْذِ انذساصح نٛش فقظ إػطاء انخصائص انشكهٛح نهجٕٛب انجُة الاَفٛح فٙ انًاػز انًحهٙ  ٔنكٍ أٚضا ذًٛٛز ٔٔصف لإَٔاع انجٕٛب انجُة  اصرٓذفد      

ب فٙ قغ انجٕٛالاَفٛح ٔأٚضا دساصح انرشكٛة انُضٛجٙ ٔانرجٓٛز انذيٕ٘ نٓا .ٔقذ اصرخذيد نٓزا انذساصح ثلاثٌٕ سأس يٍ انًاػز انًحهٙ ٔقذ دسس شكم ٔيٕ

أياكٍ  حٕٛاٌ انثحث يٍ خلال اخز صٕس ذششٚحٛح ٔيفشاس ٔصٕس شؼاػٛح ٔصٕس قٕانة صٛهٛكٌٕ  ٔأثثرد انذساصح أٌ انجٕٛب انجُة الاَفٛح ْٙ ػثاسج ػٍ

صهضهح يٍ ذجأٚف يشذثح ٔاحذج ذهٕ الأخشٖ راخ أْٔٙ  ػظاو انجًجًحكأَٓا اكٛاس راخ َٓاٚاخ ػًٛاء يرطٕسج تٍٛ صفائح فٙ رجٕٚف اَٜف يٕٓاج يرصهح ت

.انجٛة انجثٓٙ َٕػاٌ كثٛش حشٙ يغ اَؼذاو انجٛة انٕذذ٘  انجٕٛب انًحاسٚح انثلاثح(ديؼٙ , حُكٙ, ٔ فكٙ , )جثٓٙ , اشكال ْشيٛح يكَٕح يٍ خًضح جٕٛب

انذيؼٙ فٕٓ صغٛش جذا ٚقغ فٙ انجزء انظٓش٘ نهؼظى انذيؼٙ قشٚة  ااي )انفك(ٔصغٛش اَضٙ ٚقغ فٕق يحجش انؼٍُٛٛ ايا انجٛة انفكٙ فٕٓ كثٛش ٔٚقغ ذحد انخذٔد

ٙ ٚقغ فٙ انحُك انصهة يٍ انضطح انهضاَٙ انٗ انخظ انٕصطٙ نهحُك ايا انجٕٛب انًحاسٚح انثلاثح ذقغ كم ٔاحذج داخم نلاسذثاط انجثٓٙ انذيؼٙ ايا انجٛة انحُك

اٌ انجٕٛب ذثطٍ  انًحاساخ الاَفٛح انثلاثح نهرجٕٚف الاَفٙ حٛث اٌ انجٛة انًحاس٘ انظٓش٘ اطٕل يٍ انجٛة انثطُٙ ٔانجٛة انٕصطٙ .ٔاثثرد انذساصح َضٛجٛا

ػهٗ ٕٔدٚح يٓذتح كارتح ذركٌٕ يٍ خلاٚا كأصٛح ٔقاػذٚح ٔخلاٚا ػًٕدٚح يٓذتح حٛث ذحرٕ٘ انصفٛحح الاصهٛح انًخاطٛح ػهٗ غذد يصهٛح يخاطٛح تظٓاسج ػً

              . ذشثّ شكم ٔتطاَح جٕٛب الاَضاٌ فٙ انًاػز انًحهٙ انجُة الاَفٛح َضٛج ساتظ  ٔأٔػٛح ديٕٚح حٛث أثثرد انذساصح اٌ شكم ٔتطاَح انجٕٛب
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Morphological and Histological study of Paranasal Sinuses in Iraqi local goat 

(capra hircus) 

Abstract of Thesis 

 

Summary 

       The present work is designed not only to study the anatomical features of the paranasal sinus in local goat but also to distinguish and describe the types 

of the sinuses and also studies histological structure ,blood supply. And to recognize the components of the sinuses for clinical purposes. Hence collected 

(30) samples of heads local goats were collected and  used in this study , in animal research through taking anatomical images and CT images and X-ray 

images and silicone casts in order to study the shape, position of sinuses  . The study revealed that the paranasal sinuses are ventilated spaces connected to 

the nasal cavity .They develop as blind ending pouches between the lamina of the bones of the skull or are a series of cavities arranged one after another like 

pyramidal shapes consist of five sinuses. These cavities are frontal, maxillary, lacrimal, palatine, conchal sinuses with absence of sphenoid sinus . Frontal 

sinus lies above the eyes (above the orbits) have two types separated by septum larger lateral, smaller medial, Maxillary sinus is large and located under the 

cheeks, lacrimal sinus is very small located in the dorsal part of the  lacrimal bone near the frontolacrimal junction, the  palatine sinus  is located in the hard 

palate from  lingual surface of the teeth to the median line of the palate ,the three conchal sinuses located inside three conchae of nasal cavity. The  dorsal, 

ventral ,middle conchal sinuses located inside dorsal ,ventral ,middle nasal concha , the dorsal conchal sinus longer than ventral and middle conchal sinuses. 

The study revealed the epithelium lining of paranasal sinuses is pseudostratified ciliated columnar cells with three type cells ciliated columnar cells, goblet 

cells, basal cells. And the laminapropria-submucosa contain seromucous glands with connective tissue and blood vessels .The study also revealed the shape 

and lining of these sinuses in local goat  similar to shape and lining of the sinuses of  human.        
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